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واردات حداقلي تکنولوژي
 از مبادي غيررسمي در دوران تحريم

عضو کميس��يون صناي��ع و معادن 
مجل��س ب��ا بي��ان اينک��ه در زمان 
ورود  ام��کان  تنه��ا  تحريم ه��ا 
تکنول��وژي مي��زان حداقل��ي آن از 
مبادي غيررس��مي بود، گفت:بعد از 
برج��ام اين امکان وجود دارد که به  
رس��مي صورت تکنولوژي هاي روز 

دنيا را وارد کش��ور کنيم. رامين نورقلي پور در گفتگو با خانه ملت، 
درخصوص تاثيرات برجام بر صنعت کشور، اظهار داشت: مهم ترين 
پيام��د برج��ام در بخش صنعت بهبود تعاملات صنعتگران کش��ور 
ب��ا تولي��د کنن��دگان مطرح دنيا بوده اس��ت. وي با بيان اينکه يکي 
از دس��تاوردهاي ديگر آن اس��تفاده از سيس��تم هاي مالي و بانکي 
بين المللي است، گفت: متاسفانه قبل از برجام به علت تحريم هاي 
بانک��ي ارتب��اط ما با سيس��تم هاي مالي و بانک��ي بين المللي قطع 
ش��ده بود که اين مس��ئله مي تواند يک مانع بزرگ در مس��ير توسعه 
هر کش��وري باش��د. وي با اش��اره به اينکه تحريم ها دسترسي ما را 
در اس��تفاده از تکنولوژي هاي روز دنيا، صادرات، جهاني ش��دن و 
واردات بهينه دور کرده بود، اضافه کرد: تاثيرات برجام در صنعت 
برخلاف بدقولي هاي که وجود دارد مثبت بوده است و چشم انداز 
خوب��ي را مي توان مش��اهده کرد. نورقلي پ��ور با بيان اينکه اجراي 
کام��ل برج��ام قطعا به نفع صنايع کش��ور خواهد بود، تصريح کرد: 
ورود تکنولوژي روز دنيا را به صنايع مختلف کشور را بعد از برجام 
بايد به صورت نس��بي ديد اما چيزي که مي توانيم مش��اهده کنيم 
بس��ته ش��دن صنايع قبل از برجام اس��ت. عضو کميسيون صنايع و 
معادن مجلس با تاکيد بر اينکه در زمان تحريم ها تنها امکان ورود 
تکنولوژي ميزان حداقلي آن از مبادي غير رسمي بود، خاطرنشان 
ک��رد: بع��د از برج��ام اين امکان به وجود آمده اس��ت که به صورت 
رس��مي تکنولوژي هاي روز دنيا را وارد کش��ور کنيم و قرارادادهاي 
نفتي و خودرو سازي اخير منعقد شده خود گواه اين موضوع و اين 

قراردادها در نوع خود بي سابقه است.

درآمد ۹۰۰ ميليارد توماني دولت
 از شماره گذاري خودرو

درآمد دولت از محل ماليات ش��ماره گذاري خودرو در س��ال گذشته 
بالغ بر ۹۰۰ ميليارد تومان بوده است. به گزارش ايسنا، بانک مرکزي 
اخيرا گزارش درآمدها و مخارج دولت در بودجه سال ۱۳۹۵ را منتشر 
کرد که طبق آن درآمد دولت از محل ماليات شماره گذاري خودرو 
ح��دود ۹۰۰ ميلي��ارد تومان بوده اس��ت. تحقق درآمد ۹۰۰ ميليارد 
توماني دولت از ماليات ش��ماره گذاري خودرو در حالي اس��ت که در 
بودجه سال ۱۳۹۵ پيش بيني شده بود مبلغ ۷۰۰ ميليارد تومان از 
اين محل کس��ب ش��ود که البته رقم تحقق يافته بيش��تر از آن بوده 
اس��ت. درآمد دولت از محل ش��ماره گذاري خودرو در سال گذشته 
)۱۳۹۵( رش��د حدودا ۵۰ درصدي نس��بت به سال قبل از آن داشته 
اس��ت به گونه اي که درآمد دولت از اين محل در س��ال ۱۳۹۴ برابر 
با ۶۰۰ ميليارد تومان بوده اس��ت. همچنين در س��ال گذشته درآمد 
دول��ت از مالي��ات ب��ر نقل و انتقال خودرو حدود ۶۰۰ ميليارد تومان 
بوده که نسبت به درآمد ۵۰۰ ميليارد توماني دولت از اين محل در 

سال ۱۳۹۴ حدود ۲۰ درصد رشد نشان مي دهد.

برنامه هاي ايران خودرو
 براي اصلاح تركيب سبد دارايي ها

قائم مق��ام ارش��د مديرعام��ل گروه 
صنعت��ي ايران خ��ودرو،  جزيي��ات 
اقدام��ات و برنامه هاي ايران خودرو 
براي اصلاح ترکيب س��بد دارايي ها 
با هدف بهبود کارايي ش��رکت هاي 
زيرمجموع��ه را اع��لام کرد. عباس 
ملک��ي تهراني درباره اين برنامه ها و 

اقدامات گفت: جمع ارزش سهام شرکت هاي واگذار شده ايران خودرو 
در سال مالي ۹۵ معادل مبلغ سه هزار و ۳۷ ميليارد ريال بوده است. 
وي افزود:  اجراي اين برنامه، موجب افزايش درآمدهاي ايران خودرو 
از محل واگذاري دارايي هاي مازاد شده است. ملکي تهراني با اشاره 
به تحول س��اختاري ايجاد ش��ده در فضاي صنعت خودرو در دولت 
يازدهم و به ويژه پس از اجرايي شدن برجام گفت: از جمله اهداف 
اقتص��ادي دول��ت يازدهم ايجاد تع��ادل در بازارهاي مختلف؛ نظير 
بازارهاي کالا، سرمايه، مسکن و پول بوده و خوشبختانه دولت در 
اين مسير تعامل سازنده اي با اقتصاد جهاني در عين توجه به تحکيم 
بنيان هاي اقتصاد داخلي را مدنظر قرار داده اس��ت. قائم مقام ارش��د 
مديرعامل گروه صنعتي ايران خودرو توضيح داد: اين سياس��ت در 
چارچوب آيين نامه واگذاري شرکت هاي زيرمجموعه، مصوب هيات 

مديره ايران خودرو به اجرا درآمده است.

افزايش ۶۳ درصدي درآمد دولت از واردات خودرو
درآمد دولت از ماليات واردات خودرو در س��ال گذش��ته حدود ۶۳ 
درصد نس��بت به س��ال قبل از آن افزايش يافته اس��ت. به گزارش 
ايسنا، بانک مرکزي اخيرا گزارش درآمدها و مخارج دولت در بودجه 
سال ۱۳۹۵ را منتشر کرد که طبق آن کل درآمد مالياتي دولت در 
س��ال گذش��ته برابر با ۱۰۰ هزار ميليارد تومان بوده اس��ت که از اين 
مي��زان ۲۶۰۰ ميلي��ارد تومان آن درآمد ماليات واردات خودرو بوده 
اس��ت. درآمد ۲۶۰۰ ميليارد توماني دولت از محل ماليات واردات 
خودرو در س��ال گذش��ته در حالي اس��ت که هدف گذاري صورت 
گرفته در برنامه بودجه سال ۱۳۹۵ تحقق ۳۴۰۰ ميليارد تومان از 
محل واردات خودرو بوده که البته محقق نشده است. البته درآمد 
دولت از محل ماليات واردات خودرو افزايش قابل توجهي در سال 
گذش��ته )۱۳۹۵( داش��ته به گونه اي که از ۱۶۰۰ ميليارد تومان در 
س��ال ۱۳۹۴ به ۲۶۰۰ ميليارد تومان رس��يده اس��ت که رشد حدودا 

۶۳ درصدي نشان مي دهد.

ايران دومين توليدكننده آهن اسفنجي جهان
مجل��ه مت��ال بولتن از افزايش توليد جهاني آهن اس��فنجي جهان 
در س��ال ۲۰۱۶ خبر داد و ايران را با فاصله اندکي نس��بت به هند،  
دومين کش��ور توليد کننده اين محصول در جهان اعلام کرد. به 
گزارش ايميدرو توليد جهاني آهن اس��فنجي از ۷۲ ميليون و ۶۴۰ 
هزار تن در س��ال ۲۰۱۵ با رش��دي جزئي به ۷۲ميليون و ۷۶۰هزار 
تن افزايش يافت. ايران با رشد ۹.۷ درصدي نسبت به مدت مشابه 
س��ال گذش��ته ۱۶ ميليون و ۱۰ هزار تن آهن اس��فنجي توليد کرد و 
دومين کشور توليد کننده اين محصول در جهان شد. اين افزايش 
توليد حاصل روند رش��د بلند مدت صنعت فولاد ايران اعلام ش��ده 
است. هر چند پيش بيني مي شود با افتتاح هايي که در کارخانه هاي 
آهن اس��فنجي پيش رو اس��ت،  ايران جايگاه نخس��ت را تصاحب 
مي کن��د. همچني��ن هن��د با تولي��د ۱8 ميليون و ۴۷۰ هزار تن آهن 
اس��فنجي در س��ال ۲۰۱۶ ش��اهد رشدتوليد ۴.۵ درصدي نسبت به 
سال گذشته بود و در رتبه نخست جهاني توليد اين محصول قرار 
گرفت. بيشترين افزايش توليد در کشورهاي ايران، هند و ايالات 
متحده امريکا گزارش ش��ده که در مجموع ۳ ميليون تن نس��بت به 
سال ۲۰۱۵ افزايش توليد داشتند.توليد آهن اسفنجي در امريکا نيز 

طي سال ۲۰۱۶ بيش از ۷۰۰ هزار تن افزايش يافت.

پیشخوان

صنعت، معدن،تجارت

گ�روه صنع�ت، معدن و تجارت: مدتي قبول بود که 
نعمت زاده، وزير صنعت در جلس��ه سياست گذاري 
خودرو از خودروس��ازان خواس��ت تا خودروهايي که 
تکنول��وژي قديمي دارن��د را از خط��وط خود خارج و 
خودروه��اي جدي��د را جايگزين آنها کنند. موضوع 
جايگزين ش��دن خودروهاي قديمي، مدت هاست 
م��ورد توج��ه رس��انه ها قرار دارد و درب��اره آن خبر و 
گزارش هايي منتشر مي شود. با اين حال هنوز اين 
اقدام عملي نشده و به نظر مي رسد که پيچ و خم هاي 

زيادي در اين مسير وجود دارد.
طي س��ال هاي گذش��ته بارها قواعد و قوانين توليد 
خودرو براي خودروس��ازان داخلي گوش��زد ش��ده و 
بارها مباحث زماني مختلفي براي خروج خودروهاي 
قديمي از خطوط توليد عنوان ش��ده اس��ت. حالا به 
نظر مي رسد که خودروسازان هم تصميم گرفته اند 
تا خطوط توليدي خود را با محصولات جديدي که 
قراردادهاي آنها را به تازگي منعقد شده، جايگزين 

کنند. 
طي س��ال هاي گذشته کيفيت خودروهاي داخلي، 
قديمي و تکراري بودن اين خودروها همواره به عنوان 
مهمترين دلايل نارضايتي مصرف کنندگان مطرح 
شده است. در همين حال برخي خودروهاي در حال 
توليد در دو شرکت بزرگ خودروساز داخلي عمري 
بيش از دو دهه دارند. همين قديمي بودن تکنولوژي 
و خطوط توليد اين خودروها باعث شده کيفيت اين 
خودروها نيز پايين باشد. قديمي و از رده خارج بودن 
برخ��ي خودروهاي در حال توليد در دو خودروس��از 
بزرگ داخلي علاوه بر نارضايتي مصرف کنندگان 
انتقاد وزير صنعت را به عنوان مسوول ارشد دولتي 

سياست گذار صنعت خودرو به دنبال داشته است.
طي ماه هاي گذشته هرچند بارها درباره جايگزين 
شدن خودروهاي داخلي قديمي از سوي مسئولان 
و کارشناس��ان صحب��ت ش��ده اس��ت، ام��ا وزير و 
خودروس��ازان هي��چ نامي از خودروهاي��ي که قرار 
اس��ت از رده توليد خارج ش��وند، نبرده اند. با اين همه 
ناگفته پيداست که حداقل يک نوع خاص از هردو 
خودروس��از بايد غزل خداحافظي را با خطوط توليد 
بخوانند؛ پژو ۴۰۵ و پرايد؛ دو خودروي پرفروش هر 

دو خودروسازي است. 
مشکلات جايگزين کردن خودروهاي قديمي

طي ساليان سال پرايد پرتيراژترين خودروي توليد 
سايپا بوده و اگر قرار باشد اين محصول ديگر توليد 
نش��ود، بايد بيش��تر خطوط توليد در تهران و س��اير 
سايت هاي اين خودروساز به دنبال جايگزيني با بازار 

فروش مطمئن باشند تا با مشکلاتي مانند تعطيلي 
و بيکاري کارگران مواجه نشوند. نکته ديگري که 
بايد مورد توجه قرار داد، اين اس��ت که اين خودرو 
در رنج قيمتي زير ۳۰ ميليون تومان است که پيش 
از اين نيز بحث خروج آنها مطرح ش��ده بود و حالا 
چالش خودروسازان براي جايگزيني خودرويي که 

در اين رنج قيمتي باشد بيش از گذشته به آنها فشار 
وارد خواهد کرد.

در حقيق��ت ب��ا توج��ه قرارداده��اي جدي��دي که 
خودروسازان منعقد کرده اند هم بعيد به نظر مي رسد 
در اين رنج قيمت باشد و خودروسازان بتواند متقاضيان 
اين رنج قيمتي را راضي نگه دارند و شايد مجبور شوند 

خودروي جديدشان را يا با قيمت پايين تر به بازار روانه 
کنند يا تلاش کنند متقاضيان را متقاعد به هزينه کرد 
بيشتري کنند. به نظر مي رسد سايپايي ها با توليد انواع 
خودروي پرايد بازار مناسبي را در اختيار دارند که به 
مدد تغييرات ظاهري و آپش��ن گذاري هاي مختلف 
انجام شده، اما نمي توان به طور کامل اعلام کرد که 
اين خودرو داراي تکنولوژي جديد است که مي تواند 
همچنان در خط توليد باقي بماند. گو اينکه تيبا ديگر 
خودروي توليدي اين برند هم جزو خروجي هاي اين 
خودروساز است و حالا به نظر مي رسد آخرين برنامه 
اين اس��ت که تيبا با افزايش توليد جايگزيني براي 

پرايد در بازار باشد. 
فرصت برجام براي خودروسازان داخلي

در اين ميان به اعتقاد کارشناس��ان، در حال حاضر 
توافق هسته اي و برجام فرصتي مناسب را در اختيار 
خودروس��ازي کش��ور قرار داده تا بتواند باب مذاکره 
با ش��رکت هاي خارجي را باز و محصولاتي جديد 
را با کيفيت و قيمتي مناسب جايگزين خودروهاي 
قديمي خود کند. يک جستجوي ساده در سايت هاي 
خودروسازان خارجي، نشان مي دهد اگر شرکت هاي 
خودروساز داخلي تمرکز بيشتري روي بازار زير ۵۰ 
ميليون تومان مي گذاشتند، مي توانستند محصولاتي 
مناسب با اين بخش از بازار يافته و آنها را جايگزين 
قديمي ها کنند.محصولاتي مانند نيس��ان ورس��ا، 
هيونداي اکس��نت، شورولت اسپارک، ميتسوبيشي 
مي��راژ، تويوت��ا ياريس، فورد فيس��تا و کيا ريو، همه 
ضمن داش��تن کيفيتي مناس��ب )بس��يار بالاتر از 
خودروه��اي داخلي زير ۵۰ ميليون تومان(، قيمتي 
يکس��ان و حتي ش��ايد ارزان تر از برخي محصولات 

قديمي داخلي دارند. 
با اين همه برخي از سازندگان اين خودروها، سابقه 
همکاري با شرکت هاي خودروساز داخلي را داشته 
و طبعا اين موضوع مي توانسته و مي تواند راه را براي 
توليد محصولات موردنظر در ايران فراهم کند. در 
اين بين، نيسان و کيا پيش تر با پارس خودرو و سايپا 
همکاري داشته اند، اما اين موضوع تا به امروز نتوانسته 
به جايگزيني محصولات قديمي خودروسازي ايران 

ختم شود.

گمانه زنی ها ادامه دارد؛

»تیبا« بیشترین شانس جایگزینی »پراید«

تشکیل کمیته داخلي سازي قراردادهاي خودرویيصنعت قطعه سازي حلقه اعتماد به تولید داخلجاي خالي معدني ها در سیاست گذاري معدن
دبير انجمن س��نگ آه��ن ايران گفت: 
در تصميم��ات مرب��وط به بخش معدن 
ذي نفع��ان اي��ن حوزه دخال��ت ندارند و 
در نتيج��ه قواني��ن مختلف��ي به بخش 
خصوصي تحميل مي شود که در واقعيت 

معيار درس��تي براي آن وجود ندارد. عليرضا سياس��ي راد گفت: با 
وجود سياست گذاري هاي خوبي که ايميدرو در چند سال گذشته 
انجام داده اما ما همچنان درگير مسائل و مشکلات مختلفي در 
اين حوزه هستيم. وي در ادامه افزود: اساسا تصميمات شوراي 
عالي معادن و ديگر نهادها مبتني بر واقعيت نيست. سياسي راد 
همچني��ن خاطرنش��ان ک��رد: در تصميماتي که در بخش معدن 
گرفته مي شود،معدني ها دخالتي ندارند و هر روز شاهديم قوانين 

مختلفي به بخش خصوصي تحميل مي شود.

يک فعال صنعت قطعه س��ازي با اشاره 
ب��ه اينکه قطع��ات توليدي در داخل از 
نظ��ر کيفي��ت در وضعيت مطلوبي قرار 
دارند، گفت: صنعت قطعه س��ازي حلقه 
اصلي اعتماد به توليد داخل است. پيمان 

يزدان بخش افزود: در صورتي که کيفيت قطعات داخلي در سطح 
جهاني مورد تاييد نبود قطعا خودروسازان بزرگي همچون رنو، 
پژو و سيتروئن هيچگاه حاضر به همکاري با قطعه سازان داخلي 
نمي شدند و از توان قطعه سازان خارجي در اين بخش استفاده 
مي کردن��د. وي تصري��ح کرد: نه تنها خودروس��ازان بين المللي 
راغب به همکاري با قطعه س��ازان داخلي هس��تند بلکه برنامه 
توليد خودروس��ازي رنو بر اس��تفاده از توان قطعه س��ازان ايراني 

براي صادرات قطعه در بازارهاي جهاني است.

رئيس انجمن قطعه س��ازان از تشکيل 
کميته ارزيابي داخلي سازي محصولات 
قرارداده��اي جدي��د خودروي��ي خبر 
داد. رض��ا رضاي��ي با اش��اره به اينکه 
همچنان تعاملات قطعه س��ازان براي 

داخلي س��ازي محصولات هيونداي در کشور کند است، اظهار 
داشت: هنوز داخلي سازي دو محصول اي ۱۰ و اي ۲۰ هيونداي 
به ۱۰ درصد هم نرسيده که اين موضوع بايد مورد بررسي قرار 
گيرد. وي با بيان اينکه قرار شده انجمن با تشکيل يک کميته 
ويژه روند داخلي س��ازي محصولات مش��ترک را ارزيابي کند، 
خاطرنشان کرد: اين موضوع باعث مي شود تا ضمن حمايت فني 
و تکنولوژي از قطعه سازان فضاي لازم براي مشارکت بيشتر با 

شرکاي خارجي در توليد محصولات باکيفيت فراهم شود.

عضو کميسيون صنايع و معادن مجلس با توجه به اصل 
۴۴ قانون اساس��ي مبني بر لزوم کاهش س��هم دولت 
از صنايع مادر و واگذاري شرکت هاي خودروسازي به 
بخش خصوصي گفت: اصل ۴۴ قانون اساسي از جمله 
اصول قانوني مهمي است که اجراي آن مي تواند تحول 
ش��گرفي را در اقتصاد کش��ور ايجاد کند. غلام محمد 
زارعي در گفتگو با خبر خودرو افزود: با اجرايي ش��دن 
اصل ۴۴ قانون اساسي و واگذاري صنايع مادر به بخش 
خصوصي شاهد تحرک، پويايي و سودآوري در صنايع 
کشور خواهيم بود. وي تصريح کرد: متاسفانه در حال 
حاض��ر اص��ل ۴۴ قانون اساس��ي از اهداف اصلي خود 
فاصله زيادي دارد و به صورت صحيح اجرايي نش��ده 
است. اين نماينده مجلس با بيان اينکه اجراي اصل ۴۴ 
قانون اساسي منجر به رفع مسائل و مشکلات اقتصادي 
کشور خواهد شد، خاطرنشان کرد: صنايع خودروسازي 
و بنگاه هاي اقتصادي در حال حاضر به صورت خصولتي 

و دولتي اداره مي شوند و با ادامه اين روند تحولي در رشد 
و توسعه آنها محقق نمي شود چراکه ناکارآمدي سيستم 
مديريت��ي در اي��ن عرصه موجب رکود اقتصادي، عدم 
پرداخت حقوق و مزاياي کارکنان و تعطيلي کارخانجات 
و بنگاه هاي توليدي مي شود بنابراين راه نجات صنعت 
خودروسازي از وضعيت کنوني ورود بخش خصوصي 

به اين صنايع است.

خصوصي سازي تنها راه نجات صنعت خودروسازي ايران
عضو کميس��يون صنايع و معادن مجلس با بيان اينکه 
۹۰۰ مورد از تحريم هاي کشور بعد از برجام برداشته شده، 
گفت: حجم صادرات غيرنفتي از واردات کش��ور پيش��ي 
گرفته و اين نشان از بهبود روابط بين المللي کشور است. 
رمضانعلي سبحاني فر در گفتگو با خانه ملت، درخصوص 
تاثيرات برجام بر صنعت کشور در دومين سالگرد امضاء 
اين تفاهم نامه بين المللي، اظهار داشت: بخش عمده اي 
از تحريم هاي بانکي برداش��ته ش��ده است. همچنين در 
گذش��ته در بخش صنعت کش��ور مشکلات فراواني را 
داشتيم و در تامين تجهيزات مورد نياز صنايع با مشکل 
جدي روبه رو بوديم که در حال حاضر اين مشکلات را 
نداريم. اين نماينده مجلس افزود: به واسطه امضاء برجام 
صادرات محصولات ايراني به کشورهاي ديگر به راحتي 
انجام و شاهد سرمايه گذاري سرمايه گذاران خارجي در 
کشور هستيم. عضو کميسيون صنايع و معادن مجلس با 
بيان اينکه علي رغم بد عهدي ها آمريکا برجام آثار مثبت 

فراواني داش��ته، تصريح کرد: مردم آثار مس��تقيم برجام 
را در زندگي خود به خوبي مشاهده مي کنند، تنش هاي 
و بي ثباتي پولي و بازار س��رمايه برطرف ش��ده و مردم 
در آرامش کافي در فضاي کس��ب وکار خود مش��غول 
هس��تند. س��بحاني فر همچنين در ادامه تاکيد کرد که 
برخي بازارهاي ايران بر اثر تحريم ها از دست رفته بود 

که بازگشت به آنها نيازمند زمان است.

سبقت صادرات غيرنفتي کشور از واردات در پسابرجام

تزريق 30 هزار میلیارد تومان تسهیلات براي رونق تولید

قائم مق��ام وزي��ر صنعت، معدن و تجارت گفت: امس��ال ۳۰ هزار 
ميليارد تومان به رونق توليد و بازسازي صنايع و صنوف توليدي 
اختص��اص مي ياب��د. به گزارش ش��اتا، رضا رحماني با بيان اينکه 
سال گذشته طرح رونق توليد با اعتبار ۱۶ هزار ميليارد تومان براي 
۷۵۰۰ واحد صنعتي کوچک و متوسط معدني، توليدي و کشاورزي 
تعريف شد افزود: با استقبال واحدهاي توليدي، سقف واحدهاي 

مش��مول ۲۵ هزار واحد و تس��هيلات پرداختي هم به بيش از ۲۰ 
ه��زار ميلي��ارد تومان افزايش يافت. رحماني گفت: در اجراي اين 
طرح به واحد ها در مشکلاتي مانند چک برگشتي، بدهي مالياتي و 
بيمه اي و بدهي غيرجاري تخفيفاتي براي واحدهاي توليدي قائل 
شديم تا بتوانند از تسهيلات رونق توليد استفاده کنند. وي افزود: 
ارزيابي ها نشان مي دهد طرح رونق توليد تا 8۰ درصد موفق بود و 
آن ۲۰ درصد انحراف هم مربوط به تمهيد تسهيلات قبلي واحد ها 
از س��وي بانک ها يا س��پرده گيري برخي از اين تسهيلات از سوي 
برخي بانک ها بود، اما انحرافي که هزينه کرد در جايي غير از واحد 
توليدي باشد به حداقل رسيد. قائم مقام وزير صنعت گفت: امسال 
هم اين طرح تمديد شد با اين تفاوت که به جاي ۱۶ هزار ميليارد 
تومان، سال قبل ۲۰ هزار ميليارد تومان تسهيلات و براي ۱۰ هزار 
واحد توليدي، صنعتي، معدن و کش��اورزي تعريف ش��د. رحماني 

افزود: امس��ال همچنين براي بازس��ازي و نوسازي پنج هزار واحد 
صنايع و ۱۰۰ هزار واحد صنوف توليدي ۱۰ هزار ميليارد تومان و 
بخش��ي تس��هيلات ارزي از سوي صندوق توسعه ملي اختصاص 
داديم. وي افزود: اين طرح اجرايي ش��ده و واحدهاي اداري ما در 
اس��تان ها با ابلاغ واحدهاي صنعتي اس��تاني پذيراي واحد ها براي 
آغاز نوس��ازي هس��تند که تس��هيلات در اين طرح از يک ميليارد 
تومان براي نوسازي واحدهاي کوچک تا ۱۵ ميليارد تومان براي 
نوس��ازي واحدهاي بزرگ تعريف ش��ده است. رحماني گفت: اگر 
توليد ما خواهان حضور در بازارهاي دنياست بايد از قيمت و کيفيت 
مناسب برخوردار باشد و در سريعترين زمان تحويل دهي کالا انجام 
شود. وي افزود: در برخي کالا ها با اعمال تعرفه ۱۰۰ درصدي هم 
نمي تواني��م ب��ا اجن��اس خارجي رقابت کنيم که نياز دارد با اصلاح 
کيفيت با کالاهاي خارجي رقابت کنيم که نوس��ازي واحدهاي 

صنعتي از اقدامات در اين حوزه است. ضمن اينکه بايد در انتقال 
فناوري و عمق بخشي به فناوري و ارتباط دانشگاه با صنعت و ورود 
فناوري جديد تلاش کنيم. وي گفت: در کش��ور بيش از ۱۱ هزار 
طرح صنعتي با پيشرفت بيش از ۶۰ درصد داريم که امسال از اين 
ميزان تکميل ۶ هزار واحد با اشتغال پايدار ۱۲۰ هزار نفري را در 
دستور کار قرار داديم البته تکميل بقيه طرح ها سال آينده در دستور 
کار قرار مي گيرد. قائم مقام وزير صنعت گفت: شرکت هاي خارجي 
که بازار ۳۰ درصد کالا و خدمات را در داخل کش��ور دارند موظف 
هستند در ايران توليد کنند ضمن اينکه بايد ۳۰ درصد محصول 
توليدي در ايران را شرکت اصلي صادر کند. وي ادامه داد: تاکنون 
8۳ واحد توليد مشترک شرکت هاي ايراني با طرف هاي خارجي 
عملياتي شد که از اين ميزان ۴۰ واحد به بهره برداري رسيده و در 

عرصه هاي مختلف محصول توليد مي کند.

رشد 120 درصدي مناسبات اقتصادي ايران در دولت يازدهم
وزير صنعت، معدن و تجارت با اش��اره به رش��د ۱۲۰ درصدي 
مناس��بات اقتصادي جمهوري اس��لامي ايران در چهارس��ال 
گذش��ته، تصريح کرد: س��طح روابط اقتصادي ايران و ويتنام 
بايد دست کم به ساليانه ۲ ميليارد دلار افزايش يابد. محمدرضا 
نعمت زاده در نهمين اجلاس کميسيون مشترک اقتصادي ايران 
و ويتنام در محل دائمي نمايشگاه هاي بين المللي تهران اظهار 
کرد: امروز پس از چهار سال شاهد بازگشايي کميسيون مشترک 
اقتصادي دو کشور هستيم. به گفته اين مقام مسئول، ديدارهاي 
روس��اي جمهور دو کش��ور در ماه هاي گذشته نشاندهنده عمق 
همکاري ه��اي اي��ران و ويتنام اس��ت. وي بي��ان کرد: ايران در 
س��ال هاي گذش��ته پس از پشت سرگذاشتن انقلاب اسلامي و 
جنگ هش��ت س��اله تحميلي، ۱۰ س��ال با تحريم هاي ش��ديد 
اقتصادي و سياسي مواجه شد، اما با اين حال به پيشرفت هاي 

خوبي نائل شديم.

نعمت زاده با تاکيد بر تهيه و تدوين يک نقشه راه براي حرکت دو 
کشور در مسير برنامه ريزي شده، گفت: با توجه به ظرفيت هاي 
بس��يار بالاي دو کش��ور بايد تلاش کرد تا به اهدافي بالاتر از 
برنامه هاي پيش بيني شده در سفر رييس جمهور به ويتنام دست 
پيدا کنيم که در اين راس��تا لازم اس��ت بنگاه ها و ش��رکت هاي 
تجاري و صنعتي در راستاي افزايش فعاليت ها گام بردارند. وزير 
صنعت، معدن و تجارت با ارايه پيش��نهاد امضا يک توافقنامه 
تجارت ترجيحي به طرف ويتنامي افزود: توسعه تجارت بدون 
حض��ور بانک ه��ا امکان پذير نخواهد بود. همچنين هر دو طرف 
بايد از بخش خصوصي و شرکت هاي بيمه اي براي رسيدن به 
اهداف بلند مدت حمايت کنند. نعمت زاده با اش��اره به تصويب 
۲۷۰ ميليون دلار از سوي صندوق توسعه صادرات جهت توسعه 
روابط تجاري تجار ايراني با ويتنامي ها گفت: حوزه هايي مانند 
ش��يلات، کش��اورزي، قرنطينه و کنترل آفات گزينه هاي خوبي 

براي توسعه فعاليت ها هستند. از سوي ديگر حوزه پتروشيمي و 
س��رمايه گذاري هاي مش��ترک در حوزه هاي صنعتي، معدني، 
تجاري و جهانگردي و ديگر بخش هاي مرتبط نيز زمينه هاي 

بسيار مناسبي محسوب مي شوند.
همچنين وزير کشاورزي ويتنام گفت: بعد از توافق هاي بانکي 
قطعا تجار ايران و ويتنام مي توانند راهکارهاي پرداخت را پيدا 
کنند و من هم از معاون بانک مرکزي ويتنام خواستم تا بعد از 
نهمين اجلاس کميسيون مشترک اقتصادي ۲ کشور موضوع 
را پيگيري کند. نوين سون کونگ گفت: زمينه همکاري بانکي 
يکي از ابزارهاي توس��عه اقتصادي و تجاري دو کش��ور اس��ت. 
وزير کش��اورزي و توس��عه روس��تايي ويتنام با اشاره به نشست 
مشترک روساي بانک مرکزي دو کشور افزود: بعد از توافق هاي 
بانک��ي قطع��ا تجار دو کش��ور مي توانند راهکارهاي پرداخت را 
پيدا کنند و من هم از معاون بانک مرکزي ويتنام خواس��تم تا 

بعد از نهمين اجلاس کميس��يون مش��ترک اقتصادي دو کشور 
موضوع را پيگيري کند. وي همچنين با اشاره به قرارداد تعرفه 
ترجيحي بين دو کشور بيان داشت: امضاي توافقنامه ترجيحي 
در اولويت کار ما قرار دارد و امضاي اين توافقنامه به نفع هر دو 
کشور است. وي بيان داشت: از وزارت تجارت و صنعت ويتنام 
هم خواسته ايم تا موضوع پيش نويس تجارت ترجيحي با ايران 

بررسي و به دولت اعلام شود.

در همين حال مديرعامل گروه خودروسازي سايپا، تاکيد کرده است که تيبا جايگزين خوبي براي پرايد بوده و تيراژ توليد آن براي جايگزيني پرايد افزايش مي يابد. مهدي 
جمالي روز گذشته در گفتگو با خانه ملت، با اشاره به انعقاد قرارداد بين شرکت سيتروئن فرانسه با شرکت خودروسازي سايپا، گفت: شرکت سيتروئن در حال حاضر 
شرکت سايپا- سيتروئن شده و ديگر شرکت سيتروئن نيست، که تا پايان سال جاري از نخستين محصول اين شرکت رونمايي مي شود. مديرعامل گروه خودروسازي 
سايپا، اضافه کرد: سهم سايپا در اين قرارداد 50 درصد و سهم سيتروئن نيز 50 درصد برابر است. جمالي در پاسخ به سوالي مبني بر توقف خط توليد پرايد در پايان سال 
97 و تصميمات ايران خودرو براي جايگزيني خودرو با همان رنج قيمتي، ادامه داد: تيبا جايگزين خوبي براي پرايد است و تيراژ توليد آن براي جايگزيني پرايد افزايش 

مي يابد. مديرعامل گروه خودروسازي سايپا، در پايان تصريح کرد: شرکت خودروسازي سايپا در حال طراحي خودروهاي جديد و با قيمت مناسب است.

جمالي: تیبا جایگزین پراید مي شود


